
5 گردشگری

گروه گردشــگری -  ســیدعزت الله 
ضرغامی در مراســم تکریم و معارف 
وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع  دستی گفت: شیوع کرونا موجب 
شد تا بخش خصوصی ضرر و زیان های 
زیادی ببیند و این بخش با دوران سختی 
روبه رو است. به این منظور برنامه ای در 
این خصوص نوشــته شده است و پس 
از نشســت کارشناســی با کارشناسان 
وزارت میراث  فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی اعلام خواهم کرد تا بتوانیم 

بخش خصوصی را نجات دهیم.
وی افزود: یکی از کارهای ما برنامه ریزی 
بــرای اســتفاده از بدنــه عظیم بخش 
خصوصــی، کارشناســان و نظــرات 
دلســوزانه در سراســر کشــور است. 
گنجینه ای از زیبایی ها در کشورمان وجود 
دارد که با هماهنگی جدی با ســازمان 
محیط زیست بتوانیم امکان بازدید مناطق 
بکر را برای مردم فراهم کنیم. در این سه 

حوزه تا کنون اقدامات خوبی انجام شده 
و ما ادامه راه این برنامه ها خواهیم بود و در 
جایی که اقتضا پیش آید، کارهای جدید 

را با روش های متعدد انجام می دهیم.
ضرغامــی با تجلیــل از خدمات علی 
اصغر مونســان گفت: این وزارتخانه 
بدنه کارشناســی قوی و خوبی دارد و 
این یک مزیت نســبی بــرای وزارت 
میــراث  فرهنگــی، گردشــگری و 
صنایع دستی اســت. سطح توانمندی  
مدیران او بالاســت. این وزارتخانه سه 
حــوزه تخصصی دارد کــه نگاه من به 
هر ســه بخش مساوی و متعادل است. 
در تمام این حوزه ها در سراســر کشور 
گنجینه ای از کارشناســان، نخبگان و 
فعالان بخش خصوصــی وجود دارد. 
وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری 
و صنایع دســتی وزارتخانه ای کم نظیر 
است که سازمان های مردم نهاد و بخش 

خصوصی جدی دارد.

وی با اشــاره به ســخنان رهبر معظم 
انقــلاب مبنی بر ضــرورت جهش در 
کارهای اقتصادی تاکیــد کرد: یکی از 
جاهایی که می توان این جهش را انجام 
داد، وزارت میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دســتی اســت. با تغییر نگاه و 
هماهنگی میان دســتگاه های مختلف 

می توان این جهش را محقق کرد. 
ضرغامــی با بیــان اینکه امــروز وزیر 
بهداشــت در جلســه هیئت دولت در 
خصوص توسعه گردشگری سلامت 
اعــلام آمادگی کرده، افــزود: زمانی که 
وزارت بهداشــت با تمام توان خود پای 
کار بیاید و ســایر بخش ها کمک کنند، 
می توانیم به توسعه گردشگری سلامت 
کمک کنیــم. این حوزه هــم از لحاظ 
اقتصادی و هــم فرهنگی و نیز صدور 
انقلاب بسیار با اهمیت است و همین سه 
حــوزه در این وزارتخانه برای ایده های 
صدور انقلاب کافی است؛ به شرطی که 

همه دست اندرکاران متوجه شوند که این 
حوزه بسیار مهم است.

وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دســتی ادامه داد: باید به نیازهای 
مردم و آنچه دوســت دارند توجه کنیم. 
اگر امروز خرابه های تخت جمشید برای 
ما مانده به نفع ماست و نباید ما این ها را 
به دو قطبی تبدیل کنیم. مثلا در روزی که 
منتسب به روز کوروش است، نباید این 
موضوع به دلیل برخی اشتباهات به  جای 
یــک روز وفاق ملی، به دوقطبی های بد 

تبدیل شود.
علی اصغر مونســان وزیر سابق میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی از 
ضرغامی به عنوان یک چهره ملی، مدیر 
شناخته شده و با سابقه مدیریتی خوب 
یاد کرد و گفت: روزی که این مجموعه را 
تحویل گرفتم، سازمان نحیفی بود و ثبات 
مدیریتی نداشت. تغییر مدیریتی بسیاری 
طی دوره های قبل انجام شده است و به 

این منظور به درستی به درون وزارتخانه 
پرداخته نشده بود. 

علیرضا ایزدی مدیرکل حوزه وزارت 
گفت: چهارســال زحمات مونســان 
ماندگار خواهد بود و انشــاالله مهندس 
ضرغامی با ســابقه ای که در ذهن همه 
ما هست در مسیر پیش رو موفق باشند.
محمد خیاطیان معاون توسعه مدیریت 
و منابــع این وزارت خانه ضمن گرامی 
داشت هفته دولت و یاد و خاطره شهیدان 
رجایی و باهنر گفت:  امروز شاهدیم که 
این وزارتخانه دارای جایگاه مناســبی 
در عرصه هــای اقتصــادی، فرهنگی و 
اجتماعی است. زیرساخت های مناسبی 
در طــول فعالیت های مونســان و تیم 

همراهشان ایجاد شد.
او به ارتقای جایگاه ایران در حوزه میراث  
فرهنگی از هجدهم به نهم اشاره کرد و 
گفت: اخیرا منطقه اورامانات و خط راه 
آهن سراسری به ثبت جهانی رسید که 

موجب ارتقای جایگاه ایران در ســطح 
بین المللی شد. این ارتقا از دستاوردهای 

مهم این دوران است.
160 هزار میلیارد تومان در بخش 

خصوصی سرمایه گذاری شد
خیاطیــان درباره حوزه صنایع دســتی 
گفت: بیمه فعالان صنایع دستی، توجه به 
رشــته های در حال فراموشی و تنوع در 
محصولات نیز در این دوران اتفاق افتاد. 
امروز صنایع دستی وارد خانه های مردم 

شده که جای بسی خوشحالی دارد.
وی به تهیه ســند راهبردی گردشگری 
کشــور  و تایید آن توسط هیئت دولت 
اشــاره کــرد و گفت: امــروز تکلیف 

گردشگری برای تمام دستگاه های مرتبط 
روشن است. در بحث زیرساخت ها نیز 
اقدامــات خوبی انجام شــد. ۱۶۰ هزار 
میلیاد تومــان ســرمایه گذاری بخش 
خصوصی در این حوزه انجام شده است 
و بعد از پاندمی کرونا مشکل زیرساختی 

در این حوزه نخواهیم داشت.
خیاطیان در خصوص حوزه اداری نیز 
بــه افزایش دو و نیم برابری اعتبارات و 
آرامش فکری همکاران اشــاره کرد و 
افــزود: در این دوره ضمن اســتفاده از 
پرسنل داخلی و اضافه نکردن مدیران 
از خارج، هیچ کدام از انتصابات، رنگ 
سیاسی نداشت. ملاک  ما در انتخاب تنها 

شایسته سالاری و شایسته گزینی بود.
محمدرضا دشــتی اردکانــی رئیس 
فراکسیون گردشگری، زیارت و میراث  
فرهنگی مجلس شورای اسلامی گفت: 
اقتصاد کشور به زودی در این وزارتخانه 
رقم خواهد خورد و ســنگ بنای آن را 
دکتــر مونســان گذاشــتند. مهندس 
ضرغامی یکی از کســانی اســت که 
می تواند در سه حوزه میراث  فرهنگی، 
گردشگری و صنایع  دستی موجب ایجاد 
گفت وگو با هئیت دولت و مجلس شود 
و شک ندارم وزارت میراث  فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی را جزو پنج 

وزارتخانه اول دولت خواهد کرد.

برنامه ضرغامی برای نجات بخش خصوصی
 صنعت گردشگری در وضعیت کرونایی

   وزارت میراث  فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی از تهیه برنامه ای خبر داد که برای نجات بخش خصوصی صنعت گردشگری به دلیل شیوع ویروس کرونا آماده شده است.
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آغاز عملیات اجرایی طرح بلوار شهرک سبز میدان پرواز
 به دهکده ساحلی در کیش

گروه گردشگری - رییس هیأت مدیره 
انجمن صنفی دفاتر خدمات مسافرتی 
ایران گفت: متولیان گردشگری کارنامه 
قابل دفاعی در سال های کرونا ندارند، 
بگویند چه کار مثبتی در حمایت انجام 
داده اند و چه جایگاه و پایگاهی را ایجاد 
کرده اند؟ این همه سختگیریِ ستاد ملی 
کرونا برای گردشگری به چه خاطر بوده 

و چه نتیجه قابل قبولی داشته است؟
حرمــت الله رفیعی در نقــد عملکرد 
متولیان گردشگری در سال های کرونا 
اظهار کرد: به تازگی معاون گردشگری 
اعلام کرده که ســتاد ملی کرونا ورود 
گردشگران خارجی به ایران را وتو کرده، 
سوال ما از متولیان این است از زمانی که 
ویروس کرونا در کشور و جهان شایع 
شــده است، چه کار مثبتی در حمایت 

و برای صنعت گردشگری انجام شده 
اســت؟ کدام طرح گردشگری را ستاد 
ملی کرونا وتو نکرده است که می گویند 
فقط ورود گردشگران خارجی وتو شده 
اســت؟ چه حمایتی برای جبران زیان 
مالی و بیکاری گردشگری شده است؟

او در ادامــه گفت: این صنعت جایگاه 
و پایــگاه قوی ندارد. ما به فردی قوی و 
بانفوذ در ســتاد ملی کرونا نیاز داریم تا 
از این صنعت دفاع کند، نه این که فقط 
به فکر حفظ صندلی خود باشــد. ما از 
مدیر و مســؤول انتظار داریم که حق و 
حقــوق این صنعت را بگیرد، خودمان 

که در ستاد ملی کرونا حضور نداریم.
رییس هیأت مدیره انجمن صنفی دفاتر 
خدمات مسافرت هوایی و جهانگردی 
ایران بیان کرد: شاید مسؤولان و متولیان 

گردشگری کارنامه ای از موفقیت های 
بسیار خود برای حمایت از گردشگری 
هم ارائه دهند، اما شرایط به ویژه در یک 
سال و نیم اخیر به گونه ای پیش رفته که 
تقریبا بخش خصوصی، کارشناسان و 
حتی نیروهای داخل وزارتخانه رضایت 

ندارند.
رفیعی با اشــاره به آمار گردشــگران 
ورودی در ســال های پیــش از کرونا، 
اظهار کرد: براســاس آماری که وزارت 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی منتشر کرده است، فقط نیم درصد 
اتباع خارجی که به ایران سفر کرده اند به 
عملکرد این وزارتخانه ربط داشته است، 
۹۹.۵ درصد دیگر ارتباطی به اقداماتی که 
این وزارت انجام داده، مربوط نمی شود. 
اگر دستگاهی نمی تواند اثرگذار باشد 

چرا اصلا فعالیت می کند؟ چرا حقوق 
دولتی می گیرد؟ چگونه می توان به این 
وزارتخانه و عملکرد آن بالید؟ این آمارها 
را خودشــان گزارش کرده اند، ما که از 
خودمان آمار نمی دهیم. او افزود: نزدیک 
به دو سال است که گردشگری ورودی 
ایران تقریبا متوقف شده است، هیچ راه 
علاجی برای آن ندارند و طرح هایی هم 
که ارائه می دهند یا اشــتباه بوده است، 
یــا بی اثر. درباره تورهــای داخلی هم 
یک ســال ونیم است که با تصمیم های 
اشتباه و سختگیری های بی اثر مواجه ایم. 
وزارت بهداشــت درحالی با فعالیت 
گردشگری مخالف اســت که امروز 
ایمنی تمام مراکز بهداشــتی زیر سؤال 
است و برای ســاده ترین امور درمانی 
نمی تــوان با خیال آســوده بــه مراکز 

بهداشتی، بیمارستان ها و حتی کلینیک ها 
مراجعه کرد، ولی تا به حال نشده که ما 
گزارشی از انتقال ویروس از تاسیسات 
گردشــگری و یا ایمنی پایین آن ها به 
لحاظ بهداشــتی دریافت کنیم. اتفاقا 
تاسیسات گردشگری به خاطر این که از 
زمان شیوع ویروس کرونا زیر ذره بین 
بوده اند، شیوه نامه ها را درست رعایت 

می کنند.
رفیعــی گفــت: اگر اجــازه می دادند 
گردشــگری بــا برنامه پیــش برود، 
سفرهای شخصی را مدیریت و کنترل 
می کردنــد، هم مردم ایمن ســفر رفته 
بودند و هم نشــاط جامعه فراهم شده 
بــود و مــردم از افســردگی و غم رها 
می شــدند و هم صنعت گردشگری 
از این بحران طولانی خارج می شــد، 

ولی هیچ کســی از ایده های موجود که 
مشابه آن در کشورهای دیگر هم اجرا 
می شــود، دفاع و حمایت نکرد. مدام 

دنبال حاشیه سازی و ایجاد چالش برای 
گردشگری بودند، فقط ۲۰، ۳۰ نامه به 
مدیران استان ها فرستاده اند که تشکل 

گردشگری تشکیل شود، مگر تشکل 
خصوصی نداریــم، چرا به جای حل 

مشکلات دنبال تشکیلات بودند؟

چهکارمثبتیکردهاند؟
رئیس هیأت مدیره انجمن صنفی دفاتر خدمات مسافرتی ایران :


